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El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria.

La següent pregunta la formula l’il·lustre diputat Ferran 
Martínez a l’honorable conseller d’economia sostenible.

El senyor Martínez Ruiz:

Gràcies, senyor president.

Senyor conseller, jo volia començar mostrant la satisfac-
ció del meu grup parlamentari, perquè sembla que ja defi-
nitivament s’ha descartat, per part d’Intu, la construcció 
d’aquell macro centre comercial, Puerto Mediterráneo, en 
el parc natural de les Moles. Imagine’s vosté, senyor conse-
ller, que li arribem a donar llum verda a això, amb el que ens 
trobaríem ara . Amb el paratge natural de Les Moles absolu-
tament destruït, amb un solar del qual aquesta multinacio-
nal no voldria fer-se’n responsable . Avui, molts dels que l’han 
insultat durant anys, dels que li han faltat al respecte durant 
anys, han de callar-se, han de ficar el cap sota el ala, perquè 
no tindran el coratge de vindre ací a assumir que van come-
tre un error .

I, passant directament a la pregunta, senyor conseller, 
portem unes setmanes amb importants increments de preu 
en l’electricitat i en els carburants, que afecten directament 
el poder adquisitiu de milions de famílies i també la competi-
tivitat de les nostres empreses. Unes pujades que se sumen 
a les que es van donar en el mes de gener i que, a més, es 
contraposen als beneficis rècord que han registrat Iberdrola 
i Endesa, un creixement del 36 %, més de cinc mil milions 
d’euros .

I les causes, com en ocasions anteriors, són les mateixes: 
una excessiva dependència del petroli i del gas estrangers i 
un mercat dominat per un oligopoli que controla el 80 % de 
les vendes finalistes i que fa que puguen manipular el mercat 
tal com vullguen .

El Govern d’Espanya ha aprovat en les últimes setmanes 
algunes reformes que, des del nostre punt de vista, van en 
la direcció correcta, però que encara no són suficients i que, 
sobretot, tindran un impacte més en el mitjà i en el llarg 
termini que no en el curt . Ens hem trobat amb que supri-
meixen els anomenats beneficis caiguts del cel, mil milions 
d’euros anuals; el finançament del subministrament elèc-
tric a consumidors vulnerables, que arribarà a 360 .000 famí-
lies; les primes a les renovables, que ja no es carregaran 
només en la factura, sinó que també hauran d’assumir les 
grans corporacions i ara s’està negociant, també en el si del 
govern, una rebaixa de l’IVA al 10 %, que el Partit Popular va 
pujar en el seu moment al 21% .

El diagnòstic, senyor conseller, jo crec que està clar i estem 
d’acord. Cal democratitzar el mercat energètic, cal parlar 
d’una reforma en profunditat del mercat, cal parlar d’una 
participació pública amb empreses pròpies, tal com passa en 
els països del nostre entorn, i també caldria prohibir d’una 
maleïda vegada les portes giratòries que connecten els 
consells d’administració amb els alts càrrecs del govern .

I, d’altra banda, impulsar una transició ecològica justa que 
ens faça menys dependents dels combustibles fòssils estran-
gers, i una cosa i l’altra estan estretament lligats, perquè 
una transició energètica que estiga guiada per les matei-
xes multinacionals que dominen ara el mercat no repercutirà 
en benefici ni de les famílies, ni del nostre teixit productiu, 
ni del nostre territori . Únicament servirà per a alimentar els 
comptes de beneficis de les grans multinacionals.

Ho estem veient en aquestos moments amb l’extensió de 
macroplantes d’energia fotovoltaica al llarg del nostre terri-
tori, que suposen una amenaça mediambiental evident, que 
és un intent per part d’aquestes grans empreses de copar 
la única font d’energia que fins ara escapava al seu control 
i que, a més, volen aprofitar per a capitalitzar els fons euro-
peus de reconstrucció .

El nostre plantejament en aquesta qüestió és, primer, que 
cal una planificació racional d’aquestes instal·lacions, perquè el 
que no pot ser és l’al·luvió de plantes que es pretenen instal·lar, 
destruint paratges naturals valuosíssims, sense que ni els ajunta-
ments ni els veïns dels municipis puguen fer absolutament res .

Dos, no té sentit fomentar aquest tipus de projecte quan tenim 
alternatives sense afecció mediambiental. A tall d’exemple, en 
Balears Unides Podem està prioritzant la utilització de sostres i 
cobertes per a instal·lar plaques fotovoltaiques.

I tres, cal accelerar la promoció de les comunitats energèti-
ques locals, que sabem que hi han iniciatives per part del 
Consell en aquest sentit, que permeten avançar en un model 
més descentralitzat, amb un major control per part dels 
consumidors, però que també és més eficient, perquè genera 
estalvis i perquè evita pèrdues en el subministrament .

Vaig acabant. Tot açò, a més, són qüestions que tenen rela-
ció directa amb la llei de canvi climàtic i transició energètica, 
que a nivell estatal ja s’ha aprovat però que ací continua 
pendent de tramitació, i que és una eina fonamental per als 
propers anys, i el temps ens apressa.

Senyor conseller, jo sé que des d’Unides Podem portem uns 
mesos donant-li molt la tabarra amb aquestes qüestions, i és 
perquè estem convençuts que la transició ecològica té un caràc-
ter absolutament estratègic per al nostre futur i que el que passe 
en aquestos mesos i els que tenim per davant serà determinant 
per al futur del sector energètic en les properes dècades.

Per tot això, senyor conseller, volem preguntar-li quines són 
les perspectives del Consell sobre la implantació de plantes 
fotovoltaiques en la Comunitat Valenciana.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria.

Una vegada formulada la pregunta, serà contestada per 
l’honorable conseller, sobre este tema tan important com és 
l’energia i les plantes fotovoltaiques .

Quan vosté vullga, conseller .
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El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Sí. Moltes gràcies, president.

Senyor diputat. Primer que res, volia agrair-li les seues 
primeres paraules . I, a més, pense que de vegades des del 
Consell, els consellers i conselleres, amb un treball callat, 
d’aguant i amb rigor, moltes vegades cotitza a l’alça, sobretot 
quan es veuen resultats determinats, com el que vosté ha 
anomenat . Per tant, voldria agrair-li-ho .

I, entrant ja en matèria, dir-li que el sector fotovoltaic s’està 
consolidant en els últims anys com a tractor d’un model 
energètic sostenible i impulsor de la transició energètica 
cap a la descarbonització i la creació d’oportunitats econò-
miques i d’ocupació . Aquesta tendència ha sigut possible 
gràcies, jo diria, a quatre fites importants.

La primera a nivell estatal, el canvi radical respecte a la 
normativa anterior. Recorde la barbàrie de l’impost al sol. 
Amb la publicació del Reial decret llei 15/2018 i el reial 
decret d’autoconsum s’estableix per fi un marc favorable, que 
recull els principis definits per la directiva europea d’energies 
renovables: seguretat jurídica, no retroactivitat, dret a 
l’autoconsum sense càrrecs i simplificació administrativa.

Una altra fita important a nivell regulador ha sigut el PNIEC, 
que defineix un marc regulador ambiciós, ja que a 2030 
estableix com a objectiu que el 42 % de l’energia siga 
d’origen renovable, en línia amb l’Estratègia valenciana de 
canvi climàtic i energia 2030 i amb les directives europees.

També una tercera qüestió és la maduració del mercat. La 
tecnologia està madura i provada i hi ha un consens social 
en relació amb la necessitat de combatre el canvi climàtic. La 
conscienciació social en relació amb l’energia; el nou paper del 
prosumidor, és a dir, persones que produïxen i consumixen al 
mateix temps; la preocupació pel cost, que es materialitza en 
un increment exponencial de l’autoconsum; l’interés per les 
comunitats energètiques i la cerca de solucions d’eficiència.

I una quarta, que seria l’aposta ferma i decidida d’aquest 
Consell per a accelerar la transició energètica per les ener-
gies renovables i l’eficiència energètica, traduït en la publi-
cació del Decret llei 14/2020, orientat no sols a l’eliminació 
de traves, sinó a activar la materialització de tots els projec-
tes de generació renovable que hagueren obtingut accés a 
la xarxa elèctrica, arribant fins i tot a comprometre terminis, 
tant a promotors com a les administracions .

Això és de veres que ha evidenciat un increment expo-
nencial de les sol·licituds d’autorització de plantes fotovol-
taiques . Concretament, en aquestos moments tenim 486 
expedients de noves plantes de generació d’energia que 
sol·liciten 15.000 megawatts, això representa multiplicar per 
quaranta els megawatts instal·lats en l’actualitat. De totes 
maneres, control, perquè anem a estudiar planta per planta . 
Vull dir, que no es pensen que açò va a anar aixina com, no 
sé, como Pedro por su casa. És a dir, que n’hi haurà tota una 
sèrie d’estudis i de detalls .

Respecte a les instal·lacions d’autoconsum, la nostra 
aposta vosté sap que es ferma i decidida . Hem sigut la 
primera comunitat autònoma en aprovar un pla d’impuls 

a l’autoconsum i any rere any augmentem les ajudes. En 
conseqüència, l’evolució ha sigut la següent. Menys de cent 
instal·lacions registrades a l’octubre del 2019. 1.998 juliol 
del 2020, mire el creiximent exponencial. 7.998 a data de 
hui. De cent a quasi huit mil instal·lacions en dos anys, això 
representa que hem generat en dos anys 65 megawatts.

En aquest àmbit, vull posar en valor el treball fet a través de 
l’administració electrònica, que ha suposat una simplificació de 
procediments i agilització de terminis administratius. I, a més, 
en el marc de les comunitats energètiques locals hem donat 
suport a set projectes en 2020 que han produït 442 quilowatts.

I, enguany, se n’han presentat 80. És a dir, que també hi ha ahí 
darrere un interés clar per les comunitats energètiques locals. 
Com li deia, any rere any augmentem les ajudes, incentius per 
a aconseguir la transició energètica del nostre territori. Hem 
passat de 10 milions en 2015 a més de 23 en 2021 .

I, com a conclusió, seguint aquesta senda arribarem a objec-
tius marcats a nivell autonòmic, estatal i europeu i, a més, ho 
farem respectant els criteris mediambientals i paisatgístics 
que persegueixen preservar el valor patrimonial del nostre 
territori, sempre atenent, com li he dit una vegada i una altra 
i una altra, i ho seguiré repetint des d’aquesta tribuna, a tres 
preceptes: dimensió, ordenació i distribució.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller .

Per a la seua informació, els he de dir que anem a instal·lar 
no una planta solar, sinó unes plaques solars ací a l’edifici 
del Palau dels Borja . Passarem a la següent pregunta, la 816, 
que formula la il·lustre diputada Mamen Peris a l’honorable 
conseller de Política Territorial, Obres Públiques i Mobilitat.

La senyora Peris Navarro:

President, vicepresidenta del Consell, consellers .

Conseller Arcadi, coincidirá conmigo en que el Tram es un 
medio de transporte público rápido, seguro, fiable, ecológico 
y sostenible. Pero el Tram también es un medio de trans-
porte que vertebra la provincia de Alicante .

Conseller, ¿sabe que en el debat de pressupostos aquí mismo 
en les Corts Valencianes a iniciativa de Ciudadanos se 
aprobó una enmienda para ampliar la redacción del estudio 
de conexión del Tram hasta los municipios de Sant Joan y 
también de Mutxamel.

A pesar de esto, sorpresa, conseller. El 12 de mayo del 2021 
mirando la plataforma del contrato del sector público nos 
encontramos justamente que se había hecho pública la licita-
ción de la redacción del estudio informativo, proyecto básico 
y proyecto de construcción del Tram pero sólo a Sant Joan.


